
SURUOlć BHAMO -  d ire k to r  Narodnog muzeja 
Banja Luka, isp red  Odbora z  p roslavu  
č e trd e se tg o d išn jic e  s tv a ra n ja  KPJ o tv a v ju ć i  s a s ta 

nak sa  učesnicim a radničkog pokre ta  do 1941 godine u  uvodnoj 
r i j e d i  rekao je  s lije d eće«

j

i i o  Sto ste v id je l i  iz  poziva, k o ji s te  d o b i l i ,  Odbor 
za p ro slavu  je  namjeravao da sakupi sve učesnike revolucionarnog 
radničkog i  s ind ikalnog  pokreta  od p rv ih  početaka ovog pokre ta  
u Banjoj Luci pa do r a ta  1941 godine, a tim  Sto će jedan drugi 
sastanak  b i t i  održan za učesnike ileg a ln o g  rada  u  r a tu ,  za to  
Sto je  to  jedno posebno razd o b lje  i  ima mnogo i  d rag ih  l ju d i  
premda se i  ovdje is p re p l ić u  l i č n o s t i  u  oba perioda«

«-i smo h tje l i- .d a  organiaujemo sa Vama jedan razgovor 
kroz o ž lv l jv a n je  svega onoga Sto se r a d ilo  kroz sve m an ifesta
c i je  rad a , da se bar ako ne upotpuni jedna s l ik a  č itavoga toga 
rada iz  d je la tn o s t i  kom unističke p a r t i j e ,  s ind ikalnog  i  rad n i
čkog po k re ta , da se b ar dadnu trag o v i za kojima se d a l je  može 
t r a g a t i  izv jesn e  ć in je n io e , koje će t r e b a t i  u p o tp u n jav a ti, pro
v je ra v a t i ,  j e r  se ,nogi l ju d i  sv ih  s tv a r i  već ne s je ć a ju  onako 
tačno da b i  ih  mogli taono reprodukovati« Mislim da to  bude j e 
dan slobodan razgovor, slobodna d is k u s i ja ,  a tim  Sto b i  neko 
iz lo ž io  jednu okosnicu, k l  ju  n ih  tacuka u čitavom tom razdo
b l ju  i  zatim  da se oko toga iz la g a n ja  i  sv ih  drugih s tv a r i  
d isku tu je«  Važno j e ,  meni se č in i  ovo da se dadnu izv je sn e  
č in je n ic o , iz v je s n i datumi i  d o g ad ja jl zb ivanju  v ide  sa  toga 
s ta n o v iš ta  da bi se  mogli p r o v je r i t i  i l i  p o tp u n iti ,  j e r  svaki 
pojedinac može da dadne i  pojedinačnu iz ja v u  ko ja  b i se zatim  
u p o red jiv a la  i  p ro v je rav a la . Itfa ovakvom jednom skupu, gdje su 
sv i u če sn ic i tog  odredjenog perio d a , ove pojedinačne iz ja v e  
b i le  b i upotpunjene 1 provjerene i  na t a j  n ač in  dob ile  b i na 
svojo j v r i je d n o s t i  1 a u te n t ič n o s t i .  As to  tako b i t i  će potrebno 
pored ovog sas tan k a , da poj d in i drugovi p o ts tak n u ti ovim 
sastankom i  uspomenama ko je  će se o ž iv i t i  na njemu, da nap išu  
da sv o ja  s je ć a n ja  k o ja  ne moraju b i t i  s t i l s k i  d o tje ran a , i  da 
te  svoje  memoare p red a ju  i  t a j  će m a te r i ja l  p o s lu ž i t i  i  za na
šu  štampu i  ra d io  s ta n ic u  i  za muzej i  za a rh iv  i  za mnoge 
druge i n s t i t u c i j e  ko je  se  sa  tim  ba^a U okviru  p roslave 4e- 
g o d išn jio e  KPJ u  ovoj ju b ila rn o j g o d in i, p r iš lo  se  tome da se 
I s p i ta  i  i s t r a ž i  ovaj period  da b i  se do b ila  jasna  s l ik a
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i  da se  t a j  m a te r ija l  aaćuva. B il je  i  r a n i je  sak u p ljan je  
m a te r i ja la ,  a l i  k o j i  u  v eć in i s lu ča jev a  n i j e  sačuvan. Zagu
b lje n  je ,  n i j e  o s ta v lje n  tamo f$e treba* I s to  tako ja  b i mo
l i o  drugove učesnike iz  ovog po k re ta , k o ji  posjedu ju  b i lo  ka
kve predmete, dokumente i  m a te r ija le  k o ji  au vezani sa  ovaj 
ra d , b i lo  svoje v l a s t i t e ,  b i lo  od drugova k o ji  su sa  njim a 
a a r a d j lv a l l ,  b i lo  f o to g ra f i je ,  b i lo  p isa n i m a te r i ja l  b i lo  kak
ve druge upotrebne predmete, da b i  to  s a k u p ili  i  to  ćemo o s ta 
v i l i  u  Muzej i l i  u Arhiv i t đ .  da se tamo čuva- Nama će tak v i 
predm eti t r e b a t i  za iz lo žb u  koju  pripremamo u df;st 4 o -g o d išn ji-  
ce s tv a ra n ja  nače P a r t i j e .

Mi smo na jednom užem sastanku  sa  nekolicinom  drugova 
učesn ika revolucionarnog rada pre r a t a ,  n a p ra v ili  j  dan s p i
sak ovog pokre ta  za ko je  se je  n a lo , međjutim možda ima jo š  
neki od učesn ika k o ji  n i je  obuhvaćen ovim popisom, pa b i dobro 
b i lo  da asaki od Vas dopuni t a j  p s lsa k , kako b i se  moglo obra
t i t i  na Sto ž i r i  b ro j l j u d i .  Ovo tskod jev  t r i j e d i  za  l ju d e , u - 
đesnlke radničkog pokre ta  k o j i  se sada ne nalaze u  Banjoj L uci, 

da b i mogli p rikup ljan jem  n jih o v ih  ad resa  da lm se obratimo 
putem pošte  u  drugim m jestim a, kao š to  su Sarajevo , Zagreb, 
Beograd, L ju b ljan a  i l i  jo š  neka druga K ra jišk a  m jesta , da b i 
tamo mogli o rgan izo v atl skupne sastanke sa  tim  drugovima i  od 
n j ih  s a k u p iti  podatke o ra sv o ju  po k re ta . Eto to l ik o  ra d i obja
šn je n ja  1 ja  m islim  da b i drugovi b z u s tru čav an ja  t r e b a l i  da 
govore o svemu šega se  s je ć a ju  b ar u  osnovnim crtama i  b a r  da 
pohvatamo tragove i  glavne k ljučne s tv a r i  na osnovu k o jih  b i 
mogli d a lje  t r a g a t i  i  r a z v i j a t i  ovaj rad na p rik u p lja n ju  do
kum entacije.

DERVIŠ GAZIĆ, p o tp re ts je n ik  S Sreza  Banja Luka

Mi b i t r e b a l i  danas da se  ovdje dogovorimo kako da 
pridjem o i  n-i k o j i  n ač in  da obradimo ovaj period  po mom m iš lje 
n ju  od 1918 godine do 1941 godine. Po mom s jeća n ju  š to  sam duo 
Iz  razgovora sa  pojedinim  drugovima i  ono š to  sam i  sam mogao 

da o sje tim  i  preživim  u tom periodu , po mom m iš lje n ju  za nas 
su  značajn i momenti u  tom periodu i  to r  ovaj period  od 1919 do 
1922 godine kada je  rad n ičk i pokret zajedno sa  nsprednim sna
gama .posije prvog sv je tskog  r a t a  imao v e l ik i  u t lc a j  u građu



Ban joj Luoi i bile se svrstale u radnički pokret oko 
socijalističke radničke partije odnosno KPJ. Sa nabuja- 
lost naprednih snaga u našem gradu manifeatovala se krož 
radne akcije 1 kroz jedan održani zbog kojeg se sjećaju na
di stariji drugovi« a tu su* Taj zbog je bio razjuren naoru
žanim snagama buržuazije, žandarima i policajcima, a posle 
toga nastala su hapšenja, progoni naprednih radnika iza to
ga je nastalo kolebanje u redovima 1 izvjesnom smislu sve do 
1925 godine nastalo je kako bi rekao, kao neko zatišje* u 
borbi radničke klase. Ko je u tom vremenunrađio, ko se je bo
rio, ko je rukovodio, ko je ostao dosljedan, ko se pokolebao, 
po mom mišljenju da to treba jedna grupa drugova da to pitanje 
obradi. Tu ima, koliko se ja sjedam, i nekih dokumenata pisanih 
q tom zboru,' i koliko se ja sjećam i zham da Dudan Bošfcović 
posjeduje sliku sa ovog zbora koji je razjuren od žandarmerije. 
Mislim da bi ta dokumenta trebalo prikupiti. Dalje drugovi 
1925 godine bili su državni izbori, kolibo ee ja sjedam. Oko 
tih izbora nastalo je pregrupisavanje snaga, preorijentacija, 
tu su isticani razni programi raznih političkih partija i stru
janja i po mom mišljenju da od tog vremena nastaje nov period 
u borbi radničke partije i Komunističke partije u našem gradu 
do 1929 godine do Aleksandsovske diktature. tF tom periodu su 
porasle snage radničke klase 1 komunističke partije 1 u tom 
vremenu drugovi kao izrazita raanitfeo t ;o i j a tih snaga osnovano 
je fiadniCko kulturno umjetničko đrudtvo "Pelagić” koje je 
okupljale oko sebe veliki broj naprednih snaga a u loto vrijeme 
i rađniCko sportsko društvo "Borao". Iz tog perioda mi imamo 
žive drugove koji bi mogli da obrade i ovaj period onako kako 
ee oni sjećaju, a vjerujem đr postoje i dokumenta o radu i o 
osnivanju društava i oživljavanju radničkog pokreta u radničkom 
domu.1929 godine dolaskom Aleksandrovsko-Živkovićeve diktature 
tu je uslijedilo voliko hapšenje* Oko 29* koliko se ja sjećam, 
uhapšeno je komunista i naprednih radnika i zatvoreni su u 
crnoj kući u -Banjoj ^ucl* Ml imamo danas i preživijele drugove 
koji se sjećaju tih hapšenja i iza toga su tadašnje lokalne vlasti 
zabranile svaki napredni rad u gradu 1 tu je nastalo izvje
sno zatišje jer su promijenjeni ualovl rada a partija je mora
la još više da ide u ilegalnost i da izmijeni forme rada. Nakon 
izvjesnog vremena ona uspjeva da konsoliđuje svoje redove



i prikuplja snage, i već 192o i 1921 se osjeća okupljanje i 
budjenja novih snaga oko Partije i taj period, dini mi se, da 
nastaje kao novi period do 1924 tj. do novih državnih izbora 
koji su održani 5 majs 1925 godine, kada su opet anage u Banjoj 
Luci pod rukovodstvom Partije neposredno pred izbore u predls- 
bornoj kompaniji činile veliki pritisak na postojeći režim i 
režimske ljude razbijajući zborove, sjećate se onog Hodžerinog 
zbora na pijaci, satim tu su se zaista manifestovale snage 
pod rukovoistom radničke partije, a posle toga su nastala 
hapšenja i ovdje medju nama ima Sivih učesnika toga događjaja, 
koji su učestvovali u tim demonstracijama u razbijanju tih zbo
rova, Snage partije i radničkog pokreta u tom vremenu zaista 
au pokazale svoju vitalnost i pravilnu političku orijentaciju.
Od 1924 do 1927 godine, čini mi se da je to za nas u Banjoj Luoi 
bio jedan poseban period u postojanju KPJ i radničkog pokreta 
jer ae u to vrijeme dešavalo u naše m pokretu smjena u rukovod
stvu i vodila ae borb na dva fronta protiv spoljnog klasnog 
neprijatelja, protiv postojeće buržuaeije 1 njenih mjera i nje
ne politike i u isto vrijeme unutar partijskih redova vodila 
se borba sa čistoću njonih redova, jer se u to vrijeme afirmi- 
sala i manifestovalu frakcionaška grupa i borbe unutar"partije,
0 tom periodu 1926 godine bilo je i hapšenja i provala i taj 
period Je takoreći bio presudan za našu partiju mislim u po
zitivnom smislu, jer se ona u tom periodu počela pročišćava
ti i jačati i spremati i već 1927 godine po oca mišljenju zna
tno se osjetilo olakšanje unut r Partije, jer se tada već prišlo 
orgenir.ovanijem radu i u to vrijeme se već znalo ko kojoj 
partijskoj organizaciji pripada, znalo se kakve koja partijska 
organizacija ima zadatke i isvrSen je raspored snaga i već je 
data i jodna orijentacija na mobilizaciju omladine, inteligen
cije, seljaka iz okolnih sela dokle je mogla dotjerati partijska 
organizacija. Zatim se prešlo jačem organizovanJu radničkog po
kreta, okupljanja svih snaga oko radničkog pogreta u Radničkom 
domu i taj period od 1927 do 1941 godine., po mom mišljenju, 
ispunjen je takvom aktivnošću u radu radničke klase i komu
nističke partije i ja sam iftao utisak da komunistička partija
1 radnička kl;; sa Čini o novnu snagu na politi kom »ivotu u 
Banjoj 'uuoi. I taj period Ja mislim da bi trebalo obraditi na 
'taj način da oo ocrtaju usponi, pobjede i izvjesna stagnaoija itd.
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A mi imamo Sive drugove t učesnik- tih perioda, koji bi mogli 
.da daju svoja sjećanja, da raaoi3te pitanje isvjesnih datuma 
i dogadjaja kada se je šta dogodilo, da svoja sjećanja kažu 
utiske o ljudima koji su u tom vremenu bili najaktivniji, jer 
ae to aesto puta može da zaboravi« Zbo,<j toga drugovi, ml smo 
danas sazvali ovaj sastanak da bi iskoristili sve te mogućnosti 
da bi došli do jedne solidne obrade tog perioda u pogledu borbe 
radničke klase i Komunističke partije u našemu gradu.

uUrtuČIć B£AEKG, oprostite, ja sam ranije zabo
ravio da napomenem, da se u ovomsperiodu treba da zabilježi 
i rad SKOJ-evsk© i oml-idinake organizacije, zatim rad žena i 
svih drugih naprednih društava, a takodjen i period prije 1919 
godine, znađi da se obuhvate sve napredne manifestacije radni
čkog revolucionarnog pokreta.kobro bi bilo da znamo kada je 
koja partijska ćelija stvorena, ko su bili njeni dlanovi, ko 
je bio sekretar, koliko je ona radila, kad je prestala i kad 
je ponovo oživio rad itd. Isto tatco za dKOJ-eveko organizaci
je kao i a sindikate itd«

BEBO GA/5IĆ - dozvolite da još dopunim slijedeće*
U tom i;.: riodu mi imamo nekoliko štrajkova i to vrlo zna. ajnih 
Štrajkova. Štrajkovi zidarskih radnika, pekarskih radnika, obu
ćarskih radnika, pilanskih radnika, brijaćko-irizerekih raani- 
ka. .ve manifestacije trebalo bi da se detaljno obrade i to 
redom« Mi smo u ovom periodu bili svjedoci značajnih manifesta
cija i demonstracija, medju kojima zauzima značajno mjesto Kongres 
učitelja Jugoslavije, koji je održan u našem gradu u ovim prosto
rijama bivšeg Banskog dvora. Učesnici ovog Kongresa izašli au 
na ulice našeg grada i demonstrirali i policija ja intervjuiaula 
tako ,đa jc bilo 1 tuđe 1 hapšenja. Zatim veliki spontani zbor 
27 marta 1941 godine ovdje kod stanice na ^itovoj ulici na kome 
je govorio Muhamed Kas-az. ?u je bilo augurno svojih 7-G.ooo gra- 
djana, radnika, komunista i niz takvih skeija koje.bi trebalo 
obraditi i unijeti u istoriju našeg pokreta, âtisa niz fommi 
kroz kojo jo djelovala naša partija kao "^elagić” Borac’*, značajne 
priredbe VPclagiđa” z tim odlazak "prlagića" u 2rvar i ono kad 

žandanarrija zaustavila na otvorenoj pruzi kod Sanekog Košta 
vo da bi onemogućila odlazak dlanova "Pelagida** u Drvar«



Ipak, pored hapšenja pojedinih rukovodilaca •'i-'elagida" 
os -ali su produžili sa Drvar i tuno održali priredbu u 
Drvaru* kano su ih dočekali pored oduševljenih radnika Drva
ra i mnoštvo žandara koji su sa tu priliku bili dovučeni u 
Drvar iz ra;nih mjesta Bosanske Krajine, ra i pored toga "Pelagid*’ 
je pod takvim ualovima oaržao svoj program.

Eadaićko-umjetničko dimat£o "Pelagič" nije bilo samo 
društvo za, izvodjenje kulturno-umjetničkog programa ili kako su 
ga frakciona&i u to doba nazivali da ae tu provodi 11 tamburaški 
socijalizam11 v«ć su se njegovi dlanovi na živo > i smrt borili 
sa jedan program* za jedan revolucionaran program* prolazeći 
kroz žanđamerijske kordone itd. Dakle* mi imamo o Banjoj ^uoi 
šta da napišemo i šta da kažemo iz toga perioda* Samo tu se 
treba da se prisjetimo činjenice iz tog perioda i da stvarno 
obradiemo ono što se u istinu dogodilo u tom vremenu* "Prijatelj 
prirode’* sa svojim izletima i prvomajski zborovi u tr piskoj 
Šumi* Klub akademičara Banja Luke i njegova djelatnost* kao i 
razna društva i razne bune po školama, sve su to doga!jajima koji 
traže detaljnu obradu i koji treba da. nadju svoje mjesto u isto- 
riji našeg grada.

MUMIii KAPOK, pretsjednik ku Breza Banja Luka

J a  mislim da je  ovo skup jako v e lik  da b i se ag le  s tv a 
r i  na ovaj n ač in  da obrado, kako v i p red laže te  i  ju  predlažem da 
mi skup podjelim o po grupama i  da se l ju d i  slobodno o p re d ije le  
aa k o j i  os perio d  1  ko je  dogać^tjg će da obrade* j e r  ovo š to  je  
drug Dedo rekao to  je  uopšteno sa  naglaskom na neke momente k o ji  
d i je le  jedan period  od drugoga. To b i ae moglo tako i  u d v o jiti*  
a l i  uglavnom smatram da je  nemoguće grupi od p e tđ ese tak , i l i  ko9 
l ik o  nas ovdje ima, ovako da po jed ina no ind iv idua lno  l j u d i  da ju  
iz ja v e  i  da se to  zatim  komponuje u jednu oj <linu. To b i bio 
veoma težak  i.oaao nego b i b i lo  dobro, po mom m iš lje n ju , da se 
n a j s t a r i j i  drugovi o p red je le  za period  od 1918 i l i  i  p re  1918 
pa do 1925 godine, a d rugi recimo đ . uzmu period  od 1929 do 1929* 
zatim  od 1929 do 1934 goJine i  1934 do 1937 godino, zav ršava juć i 
sa  periođoa od 1937 do 1941 godine, i  od 1941 pa d a l je .  Tako b i 
se  nekako mobli p o d i j e l i t i  i  ozida r a d i t i  po grupama istovremeno*
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Ovako smo vrlo  neproduktivni. Nas b i Četrdesetak s je d i l i  i  
s lu š a li  dok b i jedan izlagao svoj* m išljen je i  dok bi ae rai 
sv i iz re d a li treba le  b i nam?’ zasjedanje od svojih  2o dana*

A tako je  nemoguće r a d i t i .  Šego da mi danas riješim o sasvim 
praktične s tv a r i i  đ se podijelimo po grupama, obih magneto
fona ja  mislim da ima još i  da oni budu po ran im  sobama i  
neka lju d i govore i  iznose ovoje u tisk e , tako da može jedan 
drugoga k o r ig ira t i .  Sa kraju ovih radova mogli bi se okupiti 
sv i zajedno i  onda već provjereni m aterija l ko ji je  zabilježen  
na magnetofonskoj tra c i iz lo ž i t i  pred čitavim skupom i  tada 
v r š i t i  konačnu redakciju eventualnih propusta i  greSskp. u  
iz laganju . ®ako bi mogli da uradimo, je r  ako bi krenuli đtugim 
putem suviše b i sporo obavili povjereni nam posao.

ŠARAHU FRANJO, -  Ovaj predlog ja  mislim da je  
v rle  dobar, evo iz  kojih  razloga. Okupljali bi sa po grupama 
i  obrađjujući pojedine periode b i l i  b i u stan ju  da sa mnogo 
v iše  d e ta lja  osvjetlimo pojedine dogadjaje, a kad se konačno 
m ate rija l savr. i  onda bi pred čitavim skupom mogli da provje

rimo i  damo ocjenu m aterij la  kog je  obraiil.- ova grupa.
MOHIE KiiEGR -  ima tu  drugova č iju  se aktivnost pro

teže takoreći kro^ č itav  ovaj p.ri'od o kome je  r i je č .  lakvi b i 
učesnici mogli da se . ovreseno uključuju u rad svake od ovih 
grupa. Ja  mislim da b i u ovom radu trebalo  Izbjegavati Što v i
še uoputene odgovore, neka se to p repusti obradjivunju m ateri
ja la ,  nego svaki drug ko ji se sjeća  pojedinih dogadjaja i  Činje
nica neka on to  isp rič a  kako se je  to zbilo  sa svim detaljim a , 
imenima i  datumima. Dakle sasvim konkretno i  odredjeno da ae 
obradi pojedini dogadjaj,da b i se kroz to  iz laganje v id je la  
sva dinamika dogadjaja k o ji su oni im ali u predratnom periodu. 
&ađ& govorimo reoiao o s t r  jku kožuraca onda se treba s j e t i t i  
ko ji su drugovi b i l i  u štrajkaškom odboru, raci.čega-eu  s tu p il i  
u š tra jk , zatim mase koje su učestvovale u š tra jk u  i  rep re sa li
je  koje js  v la s t i  poslodavci poduzimali p ro tiv  š tra jk aša .
^a smatran da takve s tv a ri treba da se spomeni aa što  Više de
ta l j a ,  a ove opate ocjene dogndjaj- uslijedio©  p o s lije  toga.
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KOJO iaABč3|fI0» Banja -̂ uka - učesnik generalnog Štrajka 
19o6 godine.

Generalni Štrajk 19o6 godina bio je prva vena radnička 
manifestacija u ovome gradu, i'ađa amo pozvani ja i Hartin Zreleo 
od nekoga Cistiera, koji je jedno vrijeme bio za vrijeme stare 
Jugoslavije sudac, a onda je bio istom student i mi smo ga pozva
li iz Zagreba i on nem je prvi taj. zbor održao u Banjoj -“ući*
Ja bi o tome mogao da napišem jer taj se đogadjaj desio 19o5 
godine. Već sljedeće 19o6 godine proglasili smo Generalni Štrajk« 
Cd ogromnog broja učesnika toga Štrajka malo ih je oetalo na ži
votu, pa bi Ja mogao te đogadjaje, ako to -ripada ovdje, da napi
šem utiske onako kako ih se ja sjedam*

VELJKO B JO R Đ J-VIC - BANJA LUKA - Po mom mišljenju bilo 
bi najpravilnije da obrati Ju jemo dogadjaje samo po društvenim 
organizacijama i da na taj način pišemo istoriju naše Partijom 
jer ona iako je djelovala u ilegalnim ualovima radila kao orga
ni sovana snaga preko svih mogućih formi ilegalnog i legalnog rada* 
Moje je mišljenje da bi ova dioba na periode trebala da bude 
drukčija. .Recimo da se obraijuje period od 1929 do 1934 godine, 
jer je to za .banja ~uku najmanje poznati period a to nije slu
čajno jer je banjalučka partijska organizacija tada bila vozana 
za PHkrajtpski komitet u Zagrebu i đire tive nisu baS tako često 
stizale, a 1934 godine održana je jedna konferencija na koju je 

- došao delegat iz Pokrajinskog komiteta iz 'agreba i tada je for
miran 1 komitet i tada 1934 godine znatno se osjetio življi par
tijski rad. Ja bi predložio da se ovaj period podijeli jedan do 
1934 godine, a drugi od 1934 godine pa dalje.

SABAi'’IH ajJO r 1929 godine bilo je ovdje hapčenje 
komunista u vozi sa žaremetom* lu je nastao prekid veze a koliko 
se ja sjedam, oaromet je hapsen 1929 godine jer je lulić došao 
u Bosanski Brod. Ja sam se tada nalazio u Brodu i on mi je opi
sao cit&v taj proces kako je bio hapšen profesor Barcmet a tako
đer mi Je pridao i 0 uelegatu koji je išao na Kongres u Brezden. 
io se rauilo o Avdi Cardžiću. I930 godine bilo je jedno zatišje* 
Sindikati su bili takoreći obezglavljeni a tada je meni, kako Je 
meni poznato, i Veeolin Masleša bio u zatvoru tako da Veljko 
PJordjević nije mogao obaviti posao u Beogradu koji je bio upu
ćen da preko Teše Masleša uspostavi vezu izmeđju banja kičke

• '• ”a



partijske organizacije oa višim rukovodstvom. Koliko se ja 
sjećao, tfcsleSa je "bio i Slan CE u ono vrijeme*

HABTJa B^'IPBaSIC -  ............ i  kad;, je  on podao cia go
v o ri, onda seta j i viknu ^S iv ila ........... tako da e.iit tad« Bio napa
dnuto i  onda mi je  ra-bite glavu, onda je nasta la  tuda i  mene eu 
i s t j e r a l i  ncpolje. Mene su /.citira b i l i  uh p e i l i ,  a l i  e\i me kasni
je p u s t i l i  kući. To je  tad?., držao zbog Bogoljub J e f t ić  u Kinu 
Kozari a ja  se ta .no  n?, sjećam rita je  sve govorio. P o lic ija  nas 
je tada sv iju  r a s t je ra la .  Zbor je držao Gc..eral Slvković*

RADOV.VftOVIĆ DRAGO - Banjaluka 1934 godine održan Je 
u "Nadi" referat povodom Jubilarne godine tj. 5o-godišnjioe 
smrt Karla Markea kada je Fellks Nedjelski u svom izlaganju 
a naročito u svom dugom uvodu, u kome je govorio o mnogim stva
rima ne spominjući ime *-arla Markse i kada je jedno 19 minuta 
gov rio o tim atv-riaa tek tada je govorio dakle toma je večeras 
Karl Marka i marksizam u suvremenu svjetlu, onda su ako čili, 
sjećam se, čitava jedna grupa, sjedam se međju njima Lede Kara- 
begovića, a i Niko Jurinoić je bio tu. Na njega je baš tada bio 
sko io Bilogriviđ. a vi su škodili u taj mah i preko pola dvorane 

viknulo je u jedan glagj "Slava Karlu Karkau". Pošto je i dalje 
nastala galama preko pola dvorane je u znak protesta napustilo 
dvoranu. Ja mislim da je to bilo 1933 godine, a možda i kaonlje.

Sanira M08TASA - j* mislim da je to bilo 1935 godine.
Tu su bilit Niko, Leda, Kasira Hadžić.

ĐBLIČ MUJG, direktor "čistoće” i^nja Luka. Ovdje moramo 
da kažemo da je partijska organizacija naročito moral., da vodi raču« 
na u borbi sa križarima i da j - tu organizacija razvila naročitu 
aktivnost na okupljanju graijana i iiriroćlto je i došlo do izraža
ja u vezi razbijanja ovog predavanja kojeg su orgaaiacvali kri
žari* Bilo je još a.voija i sukoba gdje smo imali direktan obra
čun* Bili su organi ..ovan! no samo djaoi, nego su bili organi- 
zov&ni i radnici i a .natlije i svi oni lementi simpatizeri na
šeg pokreta koji su išli uz partiju i oni su nastojali da onemo
guće manifestacije antipartijakih elemenata u gradu.

Ja bih htio ovdje da govorim i da opišem akciju razbija
nje Hodžerinog zbora bao i a tih razloga sto sam ja progvaggo*«**'

-  9 -
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i £.akojni £oSc- j2 žar i pok. Muharem AlibegovlĆ uhapšen radi 
razbijanja ovog Hođžerinog zbora i eh mi emo na osnovu ovog 
hapšenja, a to je aoglo biti konvem 1936 godine iz tih razloga 
Slio sam ja bio , organizacija skupa sa ra nitkoa pokretom, koja 
se uglavnom oitupljrja u Radni kom domu, organi rovala je u oči 
ovog dana radnike, dj ke i omladince itđ. da ee skupimo aa 
Uovedamici i da se spremimo sa lugom, kamenjem, jajima sa 
paradajzom itđ* i imali smo zadatak obavezno IsvrSitl razbijanje 
i onemogući.;! održavanje ovog zbora.U nedjelju u 9 sati ujutro 
mi smo oe okupili na pijci, n2.3 je bilo oko 4oo do 5oo i uzeli 
emo učešće a razbijanje. Hodžora je otpočeo da govori a ni 
smo ga oborili. Isa njega je istupio neki drugi energično koji 
jo osvjetoljubio, prijetio nam govoreći nam Sta mi možemo, mft 
ćsmo ipak taj zbor održati. Cnđak smo mi izvršili ntjad ea jajima, 
sa galamom ea parol.4aa i ovog momenta najebala se i polieija i 
mi emo ee tada sukobili 3-n agentima i iSli smo u sukobu u Milida 
ulicu, to je dan Snja ulica Jidravka Celara, gdje nam se suprosta
vio kordon policajaca onda smo se mi potukli, oni su m s  uspje
li tu da zaustave i da razbiju, ali oni vise nisu mogli da održe 
zbor radi toga Sto se već sve ljudstvo bilo rasulo.Iza ovoga 
odmah je nastalo hapšenje, i mi smo radi ovog hapšenja stupili 
u štrajk glađju i u štrajku smo bili nekoliko dami. Mi smo iz
vana od 3Vih na.'iih usko bili vezani tako đe nam je hrana nepre
stano štipala u zatvor, osim toga bile su i intervencije od 
oposioionili vodja kao što je čonđrić, đr. Oubrilović i pod 
pritiskom naša akcije u sat oru i intervencije izvana oni su 
nas morali otpustiti tako da sao mi kod fiošine kuće otpočeli 
I3g.n0 se hraniti mlijekom 1 ostalom laganijom hranom radi 
posljedica Štrajka gladju.

To je jodna akoijs koja je bila energična, jaka a to 
se jo odradilo i  na Jotićevce u danjoj I>uol jor je njihova po
litika bila usko ve onu za Hođžeru i  na taj način mi smo izvršili 
udarao i  na Ijotičevce sa kojima smo imali naročito česte shkobe.

DfeAtiO RKEOVdKOVIĆ - zato ljotićevci nisu smjeli odr
žati javni zbor u granu nago su ga održali u kinu Kozari (biv. 
Luksolu), jer su so bojali sukoba aa nama.

MUJO DETjIć - Ja mislim da jek interesantno i ovo« 
radi toga Sto s naši ljudi koji su bili u pokretu, oni su
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aktivno ž lv l je l i  sa pol itidkim  ?.lvctc:r<. ;>r. i.ivno su sa vezali 
aa političkim  »ivotoia i  razv ij u li .se u to j borbi« ivo jedan 
d e ta lj  iz  toga rada. Eedi 99 0 tome na k o ji .asm j = način dobio 
nadimak Sajle  B elaeije . To je  Interesantno* ne aano rad i samog 
mene* nogo rad i 3ivota naBih l ju d i u pokretu u p o l i t ic i  to j i tđ .  
Ujutro jednog dan« ulazio  san u Radnički -dom« U momenta kada aam 
ja  u lazio  na v rs ta  Sftrko Pap-.dc i  damil Budo ig r a l i  su dah« iapak 
Mirko se je  okrenuo* a ja  e m  bio sa koaom kojj je  b ila  prllKSno 
kikava i  on e© okmnuo i  viknuo: "Cdj..- s i  fe tjit oelr«eije"« Od 
upravo toga drma I t a l i j a  j*r isv rd lia  rnpau nad Abccinijom*tako 
da Je to  ime osta lo  meni buB iz t ih  r  •••!•g«. htio su nudi lju d i 
u pokretu oa ogromnim nlm patljama b i l i  na s t r a n i  ovog naroda k o ji  
J© morao da 3© au p ro a tav lja  fa S ia tifik o j a g r e s i j i .  E t,‘ to  j© jedan 
aomenat ko ji moftda nede b i t i  ni vežem z& i ^ t e r i j a t  naSeg pokreta  
a l i  ipak  govorim o raspo ložen ju  koje je v lad a lo  aod ja  radničkom 
klasom oan ja  Huke.

Uglavnom tako su 1 nastajala, imena i ostalih naBih 
ljudi u Ban joj ^uoi koji au radili u aktivnijem radiBUfcom 
pokretu.

CM1L BUtiO - Banja uuka.
"Prijatelj prirode** u Banjoj *<uci bio je toliko veznu 

sa ostalim organi zaci ji-m1 da j« teško razgraničiti dokle seže 
jodna a gdje počinje druga organizacija« I u prijatelju priro
de i u 'TJorctt" 1 "P lagiđu" radili su mnogi drugovi 1 tfrtu u 
KAB-u tako da bi ee "Prijatelj prirode" mogao nazvati kao islet- 
ni ka oekcija nsbeg pokr ta u danjoj i-uoi Jor se je kroz "Prija
telj prirode" provodila propaganda i agitaoija na selu* Sve ak
cije koje su trebale da «e održe na selu provodjene su kroz 
društvo "Pr Jatelj rirode". biuš wo nirijaoa j prirode" p r š t 
ati, vi jalc j-> organizaciju jugoslavenskih, razmjera i u Bon joj Buci 
jo bila osnovan : odruBnioa ovog društva* sekcija aa Banja ^Uku. 
Boro Ivi<5 je bio pretsjadnik i kroz "Prijatelj prirode” Ja znam 
da je bio osnivan i Nar Uni iront u tiidla Hanu* Saao je održan 
naS miting pred onom crkvom dok 10 držala jow misa u iilfiin Manu* 
H© sjedam ze tad.no ko j- držao rol*erat da li Ivica bšu&tr ili 
Osnan* neko je bio od ovih rugova, ivica đ&sar Je to bio. i 'o s le  
smo medju prisutnim seljaštvom vršili upis u Članstvo narodnog
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fronta« Poslije toga zbora, utorak jo bio, douao je jvdan 
sel jak, iz f/'iSin Katna u ̂ adnioki dom i rekao nam, ono sto 
ste vi pisali u nedelju brišite jer šandari naa pobifie. To 
je i ed&n detalj kojega se vrlo dobro sjedam« Koslj; toga bilo 
ja još pokude je. osnivanja Narodnog fronta, ali ovaj u &išia Hanu 
bio je najznačajniji.

Ifledjutim, kroz "Prijatelj prirode" bilo je javnih 
priredaba gdje sao mi javno nonili crverra zastavu prolazeći 
kroz grad. ^atim smo pored 'boga nosili k-z:ne, hranu i ostalo«
To su značajni .dsorovi radi toga što se na taj način uspješnije 
djelovalo na selu, obavezno as čitalo na tim iletima, omladi
na se okupljala oko nas i .vodila ae diskusije po pročitanom ma
terijalu« Tom prilikom davane su brošure, letci i razni drugi 
materijal okupljenim seljacima. "Prijatelj tritfode" je odigrao 
u to doba, jednu vrlo značajnu ulogu u radničkom pokretu. Kasni
je nije svaniLco bio zabranjen rad "Prijatelj prirode" ali neka
ko on je i sam po-sebi odumre. Sa li je to bila direktiva ili 
ne ja to ne mogu da tvrdim, sli znam da je "Prijatelj prirode* 
prestao odjedanput da radi. 1936 počeo je.rad da jenjava.Po
sle su u ovo društvo ušli ljudi koji nisu bili tako pogodni i ra
di toga jo došlo do izvjesne tihe likvidacije toga društva jer 
se î reko njih vis tvari počeo da izvitoperujo klasni karakter ove 
organiz&olje. Jeki od ovih ljudi pokuš vali su da pojedine naše 
drugarice navode na ljubav i da koriste ove izlete aa svoje li
čne probij ve i ni. taj način blatili su ugled ovog društva.
Ja mislim da jc radi ovih railoga došle do zaobilaženja "Prija
telja prirode" oa Btrane p rtijske organizacije.

Ujedam se jednog iivleta kada je aa namo išao 
onaj đvica, agent, i on nas je uporno oratio a mi smo tada re
kli jednom .-ruga da mu se po zradatku priključi tako da je on bio 
sa njim čitavo vrijeme i ustari onemogućio gs je da nam pom te 
naše planove. Tuko da orao mi mogli da izvršimo onaj zadatak 
radi kojeg smo i gošll n;

RAD VATh}VlO DRAGO, Banja Buka
Kripadao sam generaciji koja jc bila prilično 

kompaktna 1 u našoj organizaciji tada od članova partije bila je 
Dušanka Kovačevid* Sjedam bg jednog razgovora u kojem je bilo

-fe
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rjeoi da ml trebamo da učestvujemo na tem zbo.ru 1 d& pomognemo 
da se onemogući održavanje zbora bvetlslava bodžere u Banjoj 
Luci* Sada amo imali ra .govor sa profesorom ^ipovrdokom i on 
nam je sam rekao da bi i mi mogli da učestvujemo na tom zboru 
ali da treba da se pametno vladam* feujutim* mi smo se još pilje 
toga dogovorili i otišli smo na tuj zbor* Ja sam bio tamo negdje 
u grupi u blizini bakrice»oinuare i jod n kxh urugovu*i kad je 
polena gužva i mi smo ae u nju osjećali. Izvikivali smo parole 
i demonstrirali 1 u jednom momentu kad je nastala tuca* Virapol- 
šak je prišao i ošumario Brdu. kada je on to učinio njem su 
prišli ciakara i bakrloa i jedan od njib. dvojice stao je iza 
Vimpovšeka a drugi ga je gurnuo preko njega da mu na taj način 
plati za onaj šumar* rl'ad& je Vlrapolaafe škodio i počeo da nas 
ganja* i da vide po zboru i po djacima i podije toga je na
stao taj poznati školski proces zbog učesniku u tom zboru* Na
vršio se tako što je većina kažnjena sa vladanjem 1* a jedna 
grupa je istjerana iz škole* mislim nj Lb J- Bio je čak orga
ni -ovan ispraćaj* kada smo istjerani djaci izlazili iz Banj 
Luke i dini mi se da ja na ispraćaju govorio Veljko Djordjavid* 
Cijela grupa je sjela na voz i otišla u Sieak»samo je Duško 
Jjeplna otišao u Lemim* odnosno t eini evo. rosije toga je u ško
li nastalo sve z outrenije stanje i doneiiens je posebna odluka 
o zabrani učešća na zborovima tuke da je još jedna grupa slje
deće godine pod istim pritiskom morala otići iza banjalučke 
gimnazije* i smjestili smo t.e u nikad, a'u je bio Slobodan Gajid* 
Mllan nadmen* Duško Djepina, Brda Buban i nrugo buovanović*

Onda ima joS j^đna stvar ia školskog života gdje oe 
vidi utic j Partije u Školskim redovima to je bilo u vrijeme 
kada je bilo sudjanje Dimitrovu na LajpoiSkom procesu 1933 
godine. Onđak je de®yrs materijal na čitanje Tahajmerov uvod 
u Marksizam kao i praćenje kroz štampu proeeaa m a  Dimitrovu.
Ja sam pripadao jednoj grupi koje je proučavala materijal u 
Gajgarovom gaju. Tada se takodj r čitali i brošura* držanje 
pred. klasnim neprijateljem*1.

Iznio bi jedan detalj koji ne znam da 11 ino u KAB-ovom 
materijalu to je bila akcija u Hrvađane kna su oni odlazili na 
sela gdje su pomagali seljacima u razvijanju naprednije poljopriv
rede i jasno pri tome su ae vodili politički razgovori.
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Sada na toj akciji napravljen je jedan silos pleteni. Sa akcija 
koja je izvedena u lirvaćunima, pretstavljala je spoljnu formu 
veze partije i napredne inteligencijo sa selom. Od učesnika 
ove akcije sjećam se Josipa Roliha-iJoza, Bukuiiću, Julnovi ća 
Boro Ilica i Bogdana Jerkovies i lankrsdi »ola j;- bio tu. Sa 
ekcij bila je u Boukovićion. a ne u iirvaćanima.

Iz istjajfca brijackih ruanika ili pekara a.s koji amo se 
"bavili muzičkim racom« svali su u -J unieki aom d& ua smjenu svi
ram. Jedni su donosili hranu i bavili se oko kuhinje, u mi smo 
dolaaili da sviramo u prca tori jama i ni uaj n<- in pomažemo 
štrajkujućim radnicima.

6/lMIL BUCO - U tom štrajku pekarskih radnika bile su 
demolirane prođevnice pekarskog i ndusx,rijelea l̂ ladena ćurčije. 
Jedne većeri sve su njegove barake bile prevrnute.

Ovdje bi taUoijr r trebalo reći o štaku na '“i'elaglć" 
ođ streme balabana, zatim o pokušaju osnivanju onog .novog radni
čkog društva bankar, osnivanje radničkog šahovskog kluba u ka- 
fani "2orau, 2 . tim o štrajku kožarskih radnika i mnogih drugih 
akcija u kojoj je bila poznat, ona demonstracija povodom hap
šenja * ikre ta ^edića. ‘X‘o jf bilo 1935 godine kado. je u suko
bu sa policijom Ivo Rolih slomio ruku j dnom sgentu. Zatim bi 
se moglo govoriti o raznim odlascima "lelagića" u Prijedor,
Ljubi ju, Teslić. Rovom- recitacije "Rclagida” šiji je recita- 
tivni hor vodio TLa.deta Vaaid bile su neobično popularne i 
pretstavljele značajan umjetnički doživljaj.

MOMIR KAPOR - Bi li se ko mogao sjetiti imena par
tijskog rukovodstva iz toga doba. do bi bilo veoma značajno.
Ni samo partijsko rukovodstvo u to doba, koliko je meni po
znato, nije bilo jedinstveno.

DRAGO PADOVAJOVIĆ -  Tada je Jikica Pavlić pobjegao 
is zatvora, a onaj Mujiea (padavičar što sada pije) našao ga 
je na Jovića kaćari i prijavio policiji.

JJBDG Gh .10 t organizevani članovi partije tada eu 
bili: Boro Illć, Jikica Pavlić, Dževad »aglajlić, boša $ažar, 
Vaso Butužan, bjort|evlć Voljko, bola dankredi-iidi, Vinterhal— 
ter Vilko, Kakor Ivica, Maglajlić Ekrem. Ako je još neko bio
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dlan ratije u tc« doba u gr : đu Banjoj Luci netra me drugovi 
dopune. 3?avao Radan M o  Je slan Partije neprekidno od 192o 
godine. 19?Q godine Proao Podan bio je sekretar Mjesnog komi
teta. Kasim Hadšič, Sefket Maglajlid, bili eu takođjer dlano
vi EPJ.

SoBU LMAIL - direktor preduzeća "Put" - Ja ^nam da 
su na Bovu. ̂ udana dolazili partijski bilteni i meni je pokazi
vao bilten u kome je pisalo du je Maslo zbog frakcije i još neka 
2ona, ako nije sestra Vilka Viltorhaltera, isključena iz Partije. 
Sada su bili isključeni i Miloš hopovič i Asim Alinodžid. 1935 
guuine vjerovatno je bio sekretar Mjesnog komiteta lavao Radan.
Iza njega je došao Mirko Višnjić za sekretara a posije  smrti 
Mirka Višnjida došao je Branko Babid, Slovenac. Ja znam sigurno 
da je ravno Radan tada bio sek re tar Komiteta je r  su sjednice komi

te ta  održavanje u kafani "Šora" gaje je  sada gostiona "Borao", 
ili u onoj gostioni do nje gdje je držao birtiju Beadern. lod nje
ga u onoj maloj sobici održavane su sjednice komiteta i jaenam 
da sam cesto puta čekao .čavao -zadana a on mi je govorio da ima 
jadan razgovor. I u k fani kod tiipsa održavani su takodjer Par
t i j s k i  sa tanci« Ta^o su se sastajali i članovi frakcije na 
ćelu sa Astmom Alihodžićem, ali o ovi drugi n is i  drugovi.

B iPO CJAZIĆ - 193 > -rodino bio jo SUsgk kofiarskib radni
ka u vaju ili junu. Trajno je 15 dana i obzirom n» tadašnju si
tuaciju ja ovaj period sa sebe bilježim kao anala j m  po nubu- 
jaloati i aktivnosti u radničkom pokretu. Peli.gić je u to doba 
okupljao oko sebe veliki broj naprednih gražjina a i EAB se 
tada formirao. TJ red .vina orala i.ine kroz preauzeoa, kroz škole 
mi smo imali življu aktivnost i u takvoj situaciji vodjen je 
‘štrajk kožarskih radnika, koji je nakon 15 dana sa uspjehom 
savršen i tada je potpisan kolektivni ugovor oa poslodavcima 
i dobilo se izvjesno povećanje nadnioa. Mialim da je to bilo 
1935. godine u maju. Iza toga osjetili au poslodavci snagu po
kreta i policija je uočilo tu situaciju i ondek su i preko po
litičkih organizacija počele polako da s?e razvijaju akcije i 
tada ee po prvi put modju njima počele otvorenije govoriti o 
komunističkoj djelatnosti u Banjoj Luci. Gađak su krca politi
čke partije i stranke isticali kako je usljed nabujalih snaga 
pod rukovodstom komunističke partije i njenog nastupanja, da je
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u  p i ta n ju  v je ra ,  m oral, porodica i t d .  i  onda ou o ž iv ile  rad  
sve grodjanake p a r t i j e  na to j  p a ro li  borb" p ro tiv  Komunizma.
Ovaj k o le k tiv n i ugovor k o ji  eu p o s t ig l i  koparski ra d n ic i po
d a l i  su  poolodavoi uz pomoć p o l ic i je  postepeno aa iz ig ra v a ju  
tako da u  je sen  i l i  ^oee t.kom l'9>y ^oćino, kace je n u a ta la  ne se
zona kožarske s tru k e  od tog ugovora n i je  uu ta lo  n isv a , On je  i  
formalno iz ig ra n . 1‘ada su kožarsk i ra u n le i s t u p i l i  ponovo u  

š t r a jk  k o ji  je  tra jn o  4 m jesecu. Oa godine 1935 do 1 a p r i la  
1936 godine, l a j  š t r a jk  je  z a b ilje ž e n  po svo jo j sn a s i, t r a j a 4* 
n ju  i  org& nisuvanosti kao v e lik i  š t r a jk ,  š t r a jk  maoovnog ka
ra k te ra  u  kojem ou b i l i  okupljan i sv i kožarski ra d n ic i i  gdje 
jo v o d ila  dugi borba. Taj š t r a jk  je  pomagan i  od o s ta l ih  s t r u 

kovnih org. n iz a c ija  preko mjesnog medjustrukovnog odbora. I  
napredni g rau jan i banja buko pomagali su š tra jk a š e  kroz p r i lo g  
u novcu i  h r  n i  pa buk i  ša lju ć i«

U "adnidkom domu je  tada organi ovan- ish rana  i  tu  ae 
kuhalo i  za š tra jk u ju đ e  raanike k o ji  se n; la so  sm ješten i u  
domu i  za njihove porodice k o ji  su branu u  porcijam a n o s i l i  
kući. Svakodnevno su  tada s t i z a le  nam irnice, pored toga Sto 
srao z n a li  od koga, a tak o u je r je  b i lo  1 anonimnih đurođavaoca. 
Dodje pošiljka , hrane bos oznake n.o jo  š a l j e .  Dakle ta j  Š tra jk  
je  poprimio k a ra k te r  i  dobio mnogo i r i  anaoaj od borbe I s k l ju 
čivo kožarsk ih  radnika u veće n uinioe. On je  se p o l i t i č k i  
u f im ia a o  u gradu tuko da je  b i l a  p rinud jena 4 hunska uprava 
da nakon Č e tir i  m jeseca pozove p restav a ik e  kožarsk ih  radn ika , 
č i ta v  š t r a jk a š k i  odbor u  kome su b i l i :  Kazaz Juhuned, Leda 
Karabegovig, k r a l j  A leksandar, obućarski rad n ik  i z  Lugreba , 
Abdueolam B lekić -  čanđor i  j a .  &'n smo b i l i  pozvani u Bansku 
upravu u  so c ija ln o  o d je lje n je  a  isp red  posle da veća j*  b io  Stevo 

O elik i  ne sjećam se jo š ,  fiiko la  B erić i  jo š  jedan obrtnik« 
haboinik Bansko uprave pokušao je  da nadje  neko pom irljivo  
r je š e n je  kao a r b i t a r ,  a l i  se iz  njegovog držanju ofi. to  v id je lo  
da je  na s t r a n i  poslodavca, Mi smo se su p ro o ta v ili  svim n jih o 
vim ocjenama, žutim amo se s u p ro s tu v ili  njihovim  pređlezim a 
tako da je  dem onstrativno bez d a lje g  u laže n ja  u  razgovor 
Stevo č e lik  dem onstrativno napustio  Bansku upravu i  z. njim  
su p o š li  i  o s ta l i  poslodavci, a  n a je ln ik  je  jednostavno rekao 
Mi smo z a v r š i l i .



-  17

Tada je  ^ciružccje poslodavaca, Zanatsko udruženje, 
u d ik c iji  kožaro, ea održan sastanak a kome je donošena. odluka, 
da svi poslodavci, be~ obzira na ishod š tra jk a , prihvataju  
radnike ko ji su b l i  u š tra jk u  na posao da će ih  u i-o sliti pod 
ualovom da se ne da posao p e to ric i članova štrajkaškog odbora*
Ta je odluka i  scrovcdjena jedno vrijeno . Jedan dio radnika 
v ra tio  se rta pesao u . neka poboljšanja uslova. rada, us poje
dinačno prlhvatunje us lova od strane poslodavaca, a ovi iz  . 
Štrajkaškog odbora o s ta li su bez posla. U nedjuvrenenu u re
dovima poslodavaca is  ofiio je  majstor Dušan i&alinović to  je  
b i l i  firma Gojko f;alincvić, a s in  Dušan, ko ji je  vodio radnju 
i  on j upošljavao oko .'5 do 3o radnika. Gn je stupio u vesi 
sa n;-ma i  primio sve ove 61-.nove štrajkahuog odbora i  time, 
je  praktično likv id irana  odluka poslodavaca da se oneaoguđi 
zaposlenje Članovima Štrajkaškog odbora. Tako du amo i  u ovom 
odnjeli jednu pobjedu. Tako se od'p r ilik e  završio š tra jk  ko
žar;-kili radnika pa ipak u novo stvorenim us lovina u radio
nicama, je r  su od tog'vremena ponovo uvedeni povjerenici rada 
i  djelim lćn kolektivni ta r i fn i  ugovori i  popravljeni au h i
g ijenski uolovi rada. sli. smo b i l i  ran ije  p o s tav ili zahtjev da 
se radionice okreće,urede i td .  To b i b ilo  što  ao odnosi na 
kožarske radnike i  ovu čitavu si'tuno i  ju .

ĆAMIL BUČO -  u vesi sa t in  štrsjkom, ja  se sjećam# 
da su poslodavci, banjalučki obućari i l a l i  r.a popravak o i-  
poln koje su im s tiz a la  od m ušterija, u Bos.^rađisku i  da 
je  jedna grupa naših drugova iš la  u Gradiširu da tamo razgovara 
sa radnicima da ne primaju tu  obuću na poprave.'

BrbG GAZlć -  Ja sam isp u stio  da kažem da su kroz Čitava 
č e t i r i  mjeseca poslodavci u -^anjoj -uoi b i l i  prinudjeni i l i  
da zatvore raonje i l i  da na neki način dobiju rađnuasnagu sa 
strane. Tu su oni dob ili neicoliKO radni sa iz  Bo&, Broda, Prnja
vora i  drugih mjesta, iz  Graaiške a l i  ml smo u sp je li da kod 
drugova u Gradiški ovu Stvar objasnimo, a l i  tada je niklo novo 
mjesto Irkonjić  Grad gdje je Gtavo Čelik uspio da vrbuje 
izv jestan  broj radnika, ^nogi su od ovih štajkbrehera pod 
našim pritiskom napuštali posao, a drugi su d o la z ili iz  dru
gih mjesta na njihov tud. To go većinom b i l i  neobavještenl radn ic i.
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itevo Čelik, obućarski z a n a tlija  bio je  rodom iz  Mrkonjića 
p je  on otada mogao da vrbuje nove radnike koje je  namjeravao 
da u p o trijeb i p ro tiv  Š trajka. 0 to vrijeme nosloo jodne reak
cionarne p o litik e  i  tadašnjeg režima i  jedan neposredni a k tiv i
s ta  u  borbi p ro tiv  radničke k lase isp o ljlo  se Stevo Čelik 1 
Dušan Balaban k o ji je  bio u R ađnikoj komori. Oni su b i l i  iz 
r a z i t i  j i  p ro tiv n ic i radničkog pokreta, dok su ovi o s ta l i  ima
l i  manji značaj, a l i  su ipak podržavali ovu dvojicu a l i  su 
zn a li povremeno da i  o tstupaju  od n jih  i  njihove p o litik e .

Ja bih htio da kažem da smo mi konoem 1935 ili 1936 
godine dodijali razne listove, kao Radnik, Iskra, Proleter, 
koji je Izlazio kao organ KFJ i sjedam se da je u jednom broju 
Proletera došla direktiva iz  Zagrebačkog nekog forma kome smo 
mi u to vrijeme pripadali, da se raspusti SK0J« Ja znam da je 
ovdje vodjena diskusija medju članovima partije da se ne prihvati 
ta direktiva jer je baš u to vrijeme bio jako razvijen kod nas 
omladinski pokret i  SKOJ. U medjuvremenu je došla ona provala 
1936 godine, provala u Partiji sa Maslom i drugovima u Kootaj- 
niol. 0 tom istom periodu odigravalo se neko unutarnje previ
ranje gdje su se lstioali Alihodžič, Popovid Miloš, Jako i o- 
s tali kao Eazaz, Maslo« Ja ne znam ukoliko je Kaza i. bio akti
vniji unutar te frakcije ali se konačno iapoljio kao nooioo 
te frakcijske borbe A lihodžić Kazim i Miloš Popovid.

MOMIR K'APOR - Kazaz nije bio član partije ni onda 
kada je bio kandldovan za poslanika na listi opozicije prili
kom izbora 193@ godine* Dn ni ondak nije bio primljen ponovo 
u Partiju.

SOBO SMAZL - Onda ae čak vodila diskusija koga da 
se kanal Idu je za narodnog poslanika da li Kazaza, Pavo Rađana 
ili Kaoima Hadžlda.

BEBO GASIĆ - Tada znam da je nastala teška situacija 
1936 godine u Banjoj 'Hici. Onda su prijetila Partiji i vođa 

’ hapšenja u vezi sa Maslom, da da se i to uspjelo lokalizovati. 
Tada je Kazaz i Sandor -Abdueelam Blekld otišli u Sloveniju, 
baš u tom periodu. A u tom letom periodu, bez obzira na ovu 
oituaoi ju kakva je vladala u gradu teren rada jo prebačen iz 
gradskog centra i Radničkog doma gdje je opet uspjelo onim komo
račima Balabanu i drugima da preuzmu akciju u svoje ruke i tada



je  donesena odluka da se zab ran ju je  u lazak  u  Ra Jnlčki dom 
odredjeni®  ljudim a k o ji  su  za n j ih  p r e ta t a v l j a l i  komuniste 
ki o Sto je  b io  Kazaz B lek ić i  joS n iz  drugih  drugova kao 
Pavao Rađan i  d ru g i, onda je  doSlo do rada mimo Radnički 
dom takozvanih n ezav isn ih  s in d ik a ta*  Tamo se nešto  d isku - 
tova lo  oko toga i  znam da je  jedan sastanak  održan u g o s tio 
n i  Uranak, kod N ikole P e rk ića . Na tom sastanku  b io  je  p r isu 
tan  Pavo Radan, Kasira tiadžid, jam i  jo š  nekoliko  drugova* 
b i lo  nas je  tamo desetak  i  tada je  opet donošena odluka da 
se ponovo mi vraćamo u  Radnički dom j e r  su tamo o s ta le  rad 
ničke mase 1 da na neki n ač in  vežemo to  p ita n je  masovnog r a 
da i  sp a jan je  p a r t i j e  sa  radničkim  pokretom* Gđžan je  jo š  
jedan sastanak  u  g o s tio n i Marjana Markezida u  u l lo i  J?ra Grge 
M artića . Tu je  u  jednoj separe so b ic i održan sastanak  1 
donešena odluka da se  konačno vratim o u  Radnički dom* da 
se  naša p o l i t ik a  ne b i  v o d ila  mimo Radničkog doma*

Jedan d io  rada b io  je  prebačen u  G ornji beher*
Taj zadatak au jo š  r a n i je  d o b ili  I d r ie  Maslo i  Muhamed Kazaz 
i  tada  je  1936 godine kroz društvo  Budućnost u  Gornjem Sehe- 
ru  ra z v ije n  p o l i t i č k i  rad* B ilo  je  tad a  iz . je s n o  kolebaz$ sa  
tim  društvom a l i  se  p re težan  d io  rada odvijao  preko d ru štva  
i  drugovi su  d o la z i l i  k nama u  G ornji Seher i z  Radničkog doma 
i  to  je  d ruštvo  masovno počelo da okuplja  radnike i  s tanovn i
š tvo  Gornjeg Šehera i  t a j  rad  je  n a s ta v ilo  i  k a s n i j ih  godina*
I  upravo kada je  n ik lo  to  područje rada  na p e r i f e r i j i  oko 
d ru š tv a  Budućnost* onda su  i  komorači p o p u s t i l i  pa se  rad po
čeo ponovo o d v ija t i  1 u  Radničkom domu u  gradu* j e r  je  i  njim a 
b i lo  zgodnije  sa  s ta n o v iš ta  k o n tro le  p o l ic i je  da nam omoguće 
rad  u  Radničkom domu* dok nad društvom "B&dućnost" u  Gornjem 
Šeheru komo ru š i  i  Balaban n isu  mogli da im aju nikakvog uvida 
n i  u t io a ja .  Od tog vremena Radnički dom j e  ponovo postao 
c e n ta r  našeg p o litič k o g  i  ku ltu rnog  rad a  i  ra zv o ja . Kulmina
c i j a  ove f ra k c ijsk e  borbe t ip a  A lihodžid 1 grupe* došla je  
početkom 1937 go d ile  .Ulaskom n aših  snaga u  rad n ičk i dom frafc- 
o io n aši ponovo su  h t j e l i  da i s k o r i s te  tu  s l tu a o i ju  za svoju  
d je la tn o s t*  U to  doba n a š i su drugovi ak tivno  r a d i l i  u  Radni
čkom domu kao n .p r .  Slobodan x*okanoviđ* Pavao Radan 1 drugovi, 
oko "P elag ića" , a ova m a n ife s ta c ija  f ra k s ija k o g  rada iz ra ž a 
v a la  se kroz d je la tn o s t  jedne p rip rem ljene gfttpe omlaainaca



k o ji  011 n a ju r i š a l i  na jednu p riredbu  i  pokušali da je  ra z b i
ju« 2o j  b i la  jedna k u ltu rn a  veće ko je  su se redovno održa
va le  datvrtkom  sa odredjenim priprem ijenim  programom* predava
njem* igrankom itd *  onda au oni n a ju r i š a l i  na ovaj naš skup 
pod parolom da ae vodi tzv ."tam burašk i so c ija lizam " i  da to  
tre b a  r a z b i t i  i  p o v es ti kobajag i novi^BSfbe kom unista, za 
ja s n i je  c i l je v e  itd *  Iz a  toga oni su o ts t r a n je n i  i z  Soma a  
zatim  je  došao d e leg a t i z  Sarajeva* J a  nisam mogao tačno u -  
s ta n o v i t i  ko je  b io  t a j  d e le g a t, a po svoj p r i l i c i  da je  to  b io  
U g lješa  Đ anllov ić .

M in  Kata -  j a  se  sjedam da je  to  b io  p lav  Čovjek, 
a  U g lješu  ne znam n i  danas kako izgleda*

DEPO GASIu -  Ja  sam p re tp o s ta v lja o  jedno vrijem e da 
je  to  b io  liato  Pugonjid , a l i  obzirom na godine v je ro v a n ije  je  
da je  to  b io  U g ljcša  D anilovid . U je se n  1958 godine kada je  
U glješa do laz io  u  Banja Miku, ovu je  je  jo š  t r a j a l a  f ra k c i js k a  
borba s a  izv jesn im  ta k o re ć i o š t r i j im  i  blažim  sukobima, da se  
pokušalo u  to  v rijem e od te  f ra k o ijsk e  grupe o trg n u ti š to  se  
moglo, a  znam da je  tada  od s tra n e  p o jed in ih  drugova b i lo  r e 
čeno da ne tre b a  i d i  na sastanke ko je  o rgan izu je  i  saz iv a  
Asim A lihodžid , Miloš Popović, da nc tre b a  s lu š a t i  n jihove d i
re k tiv e  i  da n j ih  tre b a  u  svakom p o g lc d u a z a o b ila s iti . Sa je  
borba vodjena sve do 1958 godine kada su  opet b i l i  parlamen
ta rn i  iz b o r i  t j*  11 decembra* 0 pripremama za t e  izb o re  s j e 
dam se da je  ponovo n a s ta lo  t rv e n je  i  .medju a k t iv i s ta  -  p a r t i j 
sk ih  radn ika  i  frakeionafia u  P a r t i j i .  Sjedam se , u  pripremama 
osnovan j e  i n i c i j a t i v n i  odbor za Is tu p an je  sam ostalne l i s t e  
na opozioionoj l i s t i  H3S-a kao sam ostalne radničke l i s t e  aa 
radničkim  kandidatom* Sada je  n a s ta la  borba izm edju l ič n o s t i*  
P a r t i j a  je  p re d la g a la  da t a j  kand idat bude rad n ik  pa je  oda
bran  Kazaz Muhamed, a na s je d n ic i  in ic i ja t iv n o g  odbora, to  je  
b i l  u  g o s tio n i fabu le  gdje se  sada nala& i zgrada P ošte  i  tu  
smo se mi s a s ta l i*  J a  sam ta k o d je r ' b io  u  tom in ic ija tiv n o m  
ođboftu i  o d rž a li  smo s jed n icu  na k o jo j su  b i l i  p r isu tn i*  Pavao 
Badan, Kasim B ađžić, Kazaz Muhamed, Edhem-Ieđa Karabegović, 
Sandor-B lekid, Asim A lihodžld , b i lo  nas je  ukupno oko 12*
A sil A llhodžić je  fo rs ira o  da on bude i s tu r e n  za kand idata .



On je  sam sebe tada p red lagao , iijeum  b© toga 1 tu  ml se  jo š  
đo k ra ja  ogadio Aslm A lihogšić* j e r  ako n i š t a  trebao  je  im ati 
onu gradjaneku skromnost* pa da sam sebe ne p red laže . Sjećam 
se  dobro* pošto j e  došlo 1 do nekog p rog lašavan ja  koga da se  
izab e re  Kaaaza i l i  A lihodšlća* pa je  sa  ogromnom većinom g la 
sova prihvaćena kand idatu ra  Kazaza i  p o s tav ljen a  l i s t a .  Su du 
od red jen i ču v ari l i s t e  na dan izbora* zatim  b i r a l i š t a ,  Sjećam 
se  da je  tada  u s tao  Asim A lihodšić , kada j e  v id io  da n jega  n is u  
iz a b ra li*  da jo  dobio svega jedan i l i  dva glasa* on je  ustao  
i  onako dem onstrativno napustio  t a j  sastan ak  in ic i ja t iv n o g  od
bora rek av š ii "Eto Vam Zazaz" i  onako je  jo š  n eš to  bezobrazno 
uz to  dobaoio* i  o t iš a o . Iza  toga došao je  u  Banja Luku d e leg a t 
i z  S ara jeva k o j i  je  ovdje konsultovao iz v je s ta n  b ro j drugova 
komunista i  znam da sam i  ja  dobio zadatak da se  sa  njime sa 
stanem u  A le ji JA kod S ocija lnog  osiguranja* sa  odredjenom lo 
zinkom koje se  danas v iše  ne sjećam . J a  sam p riša o  tom drugu 
i  mi smo u tv r d i l i  da smo t i  i  onda je  on meni postav io  p i ta n je  
š ta  ja  mislim  uopšte  o s ta n ju  i  po litičkom  zb ivan ju  u  gradu* 
a  ja  sam mu rekao š ta  sam ja  znao. 1 onda ml je  postav io  kon
k re tn a  p i ta n ja  za neke drugove* za Kazaza* za Sandora, za 
Alihođžića* za M iloša Popovića i  jo š  neke druge drugove. Ja  
sam onako sasvim spontano rekao š t a  sam m islio« Kekao sam da 
mi se  Asim A lihođžić ne sv id ja*  j e r  da sasvim malo ra d i  i l i  
ta k o re ć i nikako ne radi*  već da se  po č ita v e  noći n a la z i u  
P alasu  gdje lumpuje i  p i j e  i  da samo f r a z i r a .  M iloša Popovi- 
ća  opisao sam onako kako sam ja  znam i  rekao da mi se  on ne 
s v iđ ja  ra d i toga da čim podje g o v o r it i  on se n am jesti tako kao 
da je  u  najm anju ruku Marks i  ja  ga odmah v iše  nisam mogao n i t i  
g le d a t i  n i t i  s lu š a ti*  a  k a sn ije  se to pokazalo da je  fa k tič k i  
i  nadobudan i  da je  gotovo z a lju b l je n  sam u  sebe* u svoje spo
sobnosti i t d . J a  sam tada govorio jo š  o nekim drugovima a ka
s n i je  j e  došla  odluka nakon p ar m jeseci* da je  Miloš i'opović 
i  jo š  neki d rug i is k l ju č e n i  Iz  P a r t i j e  odnosno da su zaob id jen i 
od u k lju č iv a n ja  u  p a r t i j s k i  ra d .

MOMIB KaPOR -  J a  sam prisustvovao  jednom razgovoru i z -  
medju S tarog  i  U glješe  o tim  danima i  dogadjajim a 1 tačno je  
to  da je  U glješa  b io  d e le g a t k o j i  je  u  to  v rijem esdo laz lo  u 
Banja Buku. Samo ja  se sjećam da je  i  Rato Bugonjić* a l i  ne 
znam kojom zgodom* do laz io  u  Banja Luku*
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SBDO GASIć -  Ko s© s je ć a , da l i  je  neko od nadih 
drugova učestvovao na P okrajinsko j p a r t i j s k o j  k o n fe re n c iji  
u Mostaru 1938 godine?

Niko od ovog skupa n i je  znao neSto da kaže ko je  bio 
d e leg a t Iz  Banja Luke na ovoj k o n fe re n c ij i .

Govoreći o SKoJ-evakom kursu k o ji  je  održan u Bugojnu 
kao u česn io i spominju se  s l i je d e ć i  drugovit Budi Kolak, Niko 
J u r in č ić ,  Hajro K apetanov ić .Je la  Mike t a ■

BRAHKG MATAVULJ -  1939 godine u  ovoj zg rad i (b iv š i  
harmiH dvori) u  Banjoj Luci b io  je  kongres Jugoslavenskog u č i t e l j 
skog udružen ja . U Udruženju se tad a  jedan p re d ra tn i u č i t e l j  
B ragiša H ihajlov ld  k o j i  je  b io  i z  Kragujevoa. On je  s lo v io  
med ju  u č ite ljsk im  redovima kao kom unista. Kakav j e  t a j  n je 
gov komunizam s u š t in s k i  b io  j a  nesznam. Sjećam se  da je  ovdje 
b i l a  d is k u s ija  izmedju Slobođana I l i ć a ,  to  je  m lad ji b ra t  
Bore I l j i ć a .  Sada u  jednoj g rup i u  k o jo j j e  b io  drug Bm itar 
B ja v io a  i  Boško S ilje g o v ić  i  Miloš £>il jeg o v ić . Sada je  p re t9  
s jed n ik  U č ite ljsk o g  udružen ja  b io  Ivan Dimnik, slovenao k r a j 
n je  reakcionaran  čov jek , k o j i  je  u v ije k  iša o  po l i n i j i  vlade* 
Medjutim t a  grupa D ragiše M ihajlov ića, iako  su  to  b i l i  m lad ji 
u č i t e l j i  k o j i  su  z a tc š ili  ško lu  p r i j e  p a r  godine, a  sp e c ija ln o  
u č i t e l j i  s a  Banjalučke U č ite ljsk e  ško le  Č ije  šu  g en e rac ije  od 
1933 pa n ad a lje  b i le  I z ra z i to  napredne* Tu je  b i lo  mnogih kao 
š to  su  B a ja lio a , Lepa i  J e la  P erov ić . Gojko Banovlć, S to jan  
Makić, L uketić i t d .  Sada je  i š l a  ogromna povorka i  n o s i le  su  
se  s l ik e .  Tu je  b i l a  v e lik a  masa u č i t e l j a ,  m islim  7 -  S.ooo 
sa  gostim a i  delegatim a, i  tu  gore kod K aštelovog čoška po
l i c i j a  je  v a ljd a  zn a la , n a n ju š ila  n eš to  i  n a s ta la  j e  gužva, 
lom 1 to  je  produženo sve gore do zgrade b ivše .^pštine  kod 
Gradskog mosta« J a  s e  sjećam te  godine da je  p rilikom  čeho- 
slovačke k r iz e ,  da su b i l e  neke v e lik e  gužve oko Eočićeva spo
menika« Neko je  trebao  da d rž i  p redavan je, možda i  neko od 
učesn ika i  tada  su b i le  v e lik e  dem onstracije  povogom Čehoslo- 
vačke k r iz e  kada su  n a š is l ju d i  j a v l j a l i  se da id u  u  dobrovolj
ce , a  v lada  beogradska odb ila  je  tu  in i c i j a t iv u .  Mislim da se 
tad a  ja v i lo  d e se tin e  h i l ja d e  dobrovoljaca za ^ehoslovačku«
A o ovom samom d e ta l ju  p iše  drug B a ja lio a . P rilikom  t i h  demon
s t r a c i j a  p o l i c i ja  je  is tu p a la  sa  konjim a, b ilo  je  tu če  i  pen- 
d rečen ja  kao š to  se  obično dešavalo u  takvim demonstacijama.



HtrisiB DEMIiiOVIČ -» Ja  sam bio  uS sn ik  na ovim demoneta
c i  jama i  sjećam se kad je  povorka iz a š la  i z  zgrade onda smo se 
i  mi o k u p lja li  sve vide i  v iše  i  d o š li  smo do zgrade današnje 
Pošte* ‘Parno je  p o l i c i ja  s t a j a l a  kod Kaatelcvog ćoška, j a  nisam 
bio  u  prvim rodovima, a l i  sam ipak b io  blizu* P o l ic i ja  je  tada  
iz a š la  i z  zgrade današnje gostione  Zagreb iz a š lo  je  sigurno  
oko s to t in u  polioajaoa* Po je  b ilo  p o s l i je  podne, b i le  je  s v i
j e t a ,  žena z djecom i  kolioaraa. xada ©u is p re v r ta n l  s to lo v i  
i  s to l ic e  isp red  s l a s t i  dam e Nlnon. P b llc i  ja  je  tu k la  pendrecima 
koga god je  s t i g l a ,  a  ovaj m iting  u  v e z i Čehoslovafike to  jo  i s to  
navede b i lo ,  medjutim n i  smo i š l i  okolo skroz oko tadašn jeg  
s reza  do zgrade gdje se sada n a la z i S e k re ta r i ja t  u n u tra šn jih  
poslova, i  tamo kod mesnice F ad lla  BojiĆa* Ondje nas je  p o l ic i 
ja  r a s t je r a la *

ČAMI! BUČO -  lađ a  se u p o tre b lja v a la  s lje d e ć a  ta k t ik a  
u  bo rb i p ro tiv  p o lio ije *  Kada b i oni n a v a l i l i  nu dem onstrante 
ovi b i tad a  z a p je v a li  državnu himnu, a p o l i c i ja  b i tada  morala 
da s tan e  mirno i  mi b i tada  u s p je l i  da sredimo svoje  snage* To 
je  b i l a  neka posebna v r s ta  s t r a te g i j e  i  ta k tik e  u  dem onstaoija-
lOEt

KUSlEEĆ STANA -  Sa se taćno sjećam da je  kod spomenika 
P e tra  Košića jedan drug govorio •

MffiMIB KAFOK -  S je ć a te  l i  se  VI nekih dem onstaoija 
t e  godine u  kasnu jesen?

IBBO SARAČ -  To j e  b ilo  u  vez i sa  ^ehoslovačkom. Jedan
je  tada držao govor i  nek su ga na rukama b i l i  pod ig li*

MGMIR EAPOB -  Ja  se  sjećam da su  na kastelovom ćošku
tad a  b i l i  sukobi sa  po lic ijom  i  sjedam se tad a  sukoba u  kom
su  b i l i  um ješanl S u ljo  H a la lk ić , Ivo H olih i  d ru g i. Sjećam se

dobro da je  tad a  b i la  p rev rnu te  ona peć za k e s te n je  zajedno
sa  žeravicom* D em onstracije su  tad a  b ile*

KUSmč MUJO, d ire k to r  gradske pekare Banja Luka •
To je  b i lo  kad su  d o la z i l i  iz  log o ra  iz  Iv a n jic e  Drago Mažar, 
Maslo I d r i z ,  Muhamed Kasaz. Mi smo b i l i  u  Gornjem Seheru i  
z n a li  smo za n jihov  dolazak* D ošli smo tada na korzo da ih  
dočekamo na s ta n ic i .  J a ,  S u ljie a  i  jo š  jodna d rugarica  Z e jf in a
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ees&ra Hlbka, i  tada nas je  opazio agent S io ić  i  on je  saro#  
č i to  progonio našu grupu. Tu amo b i l i  J a ,  S u ljio a , BuĆo, Drago 
i t d .  Agent Simiđ ja  udario  ovu d ru g aricu , a  pošto smo se mi žu
t i l i  nismo h t j e l i  tu  da napravimo gužvi i  o t i š l i  smo do s ta n ic e  
i  doSekali ove drugove. Tamo na iz la z u  b i l a  je  i  Stana tad a .
Kad smo dočekali ove drugove i z a š l i  smo na drugi iz la z  prema 
parku i  kada orno i s p r a t i l i  ove drugove, onda smo se  v r a t i l i  na 
korzo i  u h v a t i l i  ovog agenta i  S u l jlc a  ga j e  kod Ninon-ove a la -  
s t ič a m e  tako jako udario  da ga je  oborio . Onda smo ga jo š  mi 
malo p ro g a n ja li nogama i  r a z i š l i  s e .  Za nama je  b i l a  upućena 
p o tje ra . S u ljic u  H ala lk lća  su u h v a t i l i  i  on je  b io  č e t i r i  dana 
u  zatvmm« To je  b io  s lu č a j kada su d o la z i l i  n a š i  drugovi iz  
koncen trac ion ih  lo g o ra  iz  Iv a n jic e  1941 godine u  martu m jesecu.

1935 godine b i l a  Je dem onstracija  kad je  b io  zatvoren  
F ik re t  Deđić i  Lipovac. smo skupa sa  Dragoma i z a š l i  i  demon
s t r i r a l i  smo u  gradu. Tada se  je  u  tu č i  n a ro č ito  is ta k a o  Zdravko 
Kovačevid. Id r iz  Maslo je  ta k o d je t b io  na č e lu  te  dem onstrac ije .

IBHD SAHAČ -  B ile  su dem onstracije i  1933 godine 
š to  drug Momir Kaše, onda je  i s to  S u ljo  H alalk iđ  preko puta 
konzuma na kaštelovom čošku udario  jednog agenta tako da ga je  
odmah oborio , da sam se n a la z ilo  od Bulje svega 5 m etara. To 
j e  b ilo  u je sen  1938 godine. I  onda Je neko dršao govor ovdje 
na sred  korza kod Grkove s la s t id a r a e ,  samo ne znam da l i  je  
b io  nek i Ijš tiO ev ao  111 ko d ru g i.

KUSMIĆ STAM -  J a  se toga dobro sjećam j e r  znam da 
je  govor dršao Lepe Perović b r a t ,  k o j i  je  u ono vrijem e« p rip a 
dao Ijo tićevo im a^ a  n a š i  su , da b i  mu omeli govor, o t u š i l i  ga 
aa  onoga s to la .■ •»


